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D. 28. maj 2014: 

Debatmøde om julemarkeder i Indre By 
 

 

 

Sted: Betesda ved Israels Plads  

 

Onsdag d. 28. maj 2014 kl. 8:00-9:00. 

 

Deltagere i alt: 11 

- Fra Københavns Kommune: 2 

- Fra lokaludvalgets sekretariat: 2 

- Lokaludvalgsmedlemmer: 3  

- Borgere/erhvervsdrivende: 4 

 

Hans-Henrik T. Ohlsen fra Indre By Lokaludvalg byder velkommen. 

 

Jesper Sejerø Hansen, bylivschef, Teknik- og Miljøforvaltningen, Københavns Kommune: 
Grunden til at vi hører borgerne, er fordi vi i år har fået ansøgninger om seks markeder. Det vil dominere meget og 

tage plads fra andre aktiviteter i byen. Vi vil gerne vide, hvad borgerne og de erhvervsdrivende mener om 

julemarkederne i Indre By, og hvor mange der er plads til.  

 

Center for Byliv har stillet krav om, at markederne ikke skal lukke sig om sig selv og blive en ’landsby’, som vi har set 

det med nogle markeder. Det er dårligt for den omkringliggende by. Center for Byliv anbefaler, at markedet laves i 

samarbejde med naboer.  

 

Pointer fra debatten 
Stadeholdere: 

- Julemarkedet i torvehallerne fungerede ikke, fordi det ikke var ordentligt organiseret.  

- Det kunne være godt at sælge varer med en vis kvalitet, som f.eks. dansk kunsthåndværk, men en kunstner 

har ikke råd til at give 55.000 for en stand.  

- Det er næsten kun turister, der kommer til julemarked. 

- På Nyhavn var vi meget udsat for hærværk, fordi der ikke var nogen indhegning. Når markedet er lukket inde, 

er det mere sikkert for stadeholderne.  

- Julemarkeder skaber en god oplevelse for turisterne.  

- Folk kommer ikke, hvis pladsen ikke er central – fx er Regnbuepladsen ikke et sted, hvor der kommer så 

mange mennesker. Derfor kan man stille spørgsmålstegn ved, om man som stadeholder kan tjene sine penge 

ind. 

- Det skal være hurtigt omsættelige varer for, at man som bodejer kan få overskud.  

 

Markedsarrangører 

- Julemarkederne er med til at trække kunder til de ordinære butikker.  

- Det gælder om at trækker kunderne ind til byen i stedet for til indkøbscentre uden for centrum, og det kan 

julemarkederne bidrage til.  

-  Sidste år var der flere danskere ved julemarkederne (det kan ses via betalinger med dankort), end tidligere. 

- Der kommer ca. 6.000 mennesker i timen til et julemarked i Indre By.  

- Julemarkeder kan understøtte de øvrige erhvervsdrivende: Der har fx aldrig været så stor kø ved nabo-

pølsevognen, som da vi solgte curry wurst til julemarkedet på Højbro Plads! 

- Det er planen, at julemarkedet på Kultorvet skal gøres åbent for omgivelserne.  

- Fordi man betaler husleje i en butik, har man ikke ret til hele pladsen foran.  
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- Man har ikke et stort overskud, når man afholder julemarked - vi har fx ikke kalkuleret med et overskud på 

Kultorvet.  

- Vi har prøvet at skabe dialog med erhvervslivet, men den har været negativ. Jeg får skylden for at butikkerne 

lukker – selv at Danske Bank måtte lukke en afdeling i Indre By! 

- Vi bliver nødt til at have vagt ved marked på Kultorvet for at undgå tyveri.  

- I andre byer giver kommunen tilskud til julemarkeder, fordi man ser det som en gevinst for byen. I 

København gør vi det gratis.  

 

Lokaludvalgsmedlemmer/borgere 

- Markederne er ikke København værdig, og byen bliver ikke smukkere af det. Det er ikke lokale ting, som 

bliver solgt, hvilket det burde være. 

- Vi kan trække turister til med markeder – ligesom i Berlin.  

- Markederne skal sælge ting, som ikke sælges i detailhandel.  

- København må ikke blive ét stort julemarked. Det er ikke fair overfor de ordinære butikker at tilføre dem 

denne konkurrence, og det er ikke godt for miljøet.  

- Det kan godt være, at der er efterspørgsel efter det, men behøver det foregår overalt i Indre By? 

- Er dem der sælger mad og drikke på julemarkederne i konkurrence med nabo-caféer? 

- Indhegninger af julemarkeder får dem til at ligne en byggeplads. Er der andre muligheder at sikre markederne 

mod hærværk og indbrud, f.eks. at gør staderne mobile, så man kunne fragte varerne væk om aftenen? 

- Det forbedrer ikke kvaliteten i byen med markederne.  

- Det er vigtigt er der tages hensyn til detailhandelen, for den har det ikke for godt.  

- Der må gerne være julemarkeder, men seks markeder i Indre By er for mange. 

- Vi skal huske på, at det ikke er hele København, vi taler om – i Hamburg er det et stort julemarked.  

- Københavns Kommune burde give ’tema-tilladelser’, så der fx kunne være madmarked et sted, strikmarked 

et andet sted og kunsthåndværkmarked et tredje sted. Dermed kunne man sikre diversitet og kvalitet i 

julemarkederne. 

 

Forvaltningen 

Forvaltningen koncentrerer sig om, hvordan markederne ser ud, hvordan det påvirker fremkommelighed, og 

hvorvidt det vil skabe støjgener. Vi kigger ikke på, hvad der konkret bliver solgt.  

- De pladser, hvor der er ansøgt om julemarkeder, er Højbro Plads, Kultorvet, Regnbuepladsen, Nytorv/ 

Gammeltorv og Halmtorvet. 

- Folk ansøger om pladser i Indre By, fordi det er her, der komme mange mennesker 

- Forvaltningen stiller krav om, at markederne skal åbnes op, så nabobutikker får gavn af de mange 

mennesker, der kommer til julemarkederne.  

- Begivenheder og arrangementer trækker folk til byen. Derfor kan gratis oplevelser kan få handelslivet til at 

leve længere.  

- Man må stille op til julemarked fra midten af november.  

- Det er en afvejning af kunder i byen på den ene side og ro i byen på den anden side. Det er et spørgsmål om, 

hvad politikerne vil. Julemåneden er en god måned at få noget til at ske, så alt ikke skal foregå om sommeren. 

Forvaltningen kan ikke bestemme, hvad der konkret skal ske, vi tager bare imod de ansøgninger, der 

kommer. Københavns Kommune sætter ikke normer for kvalitet.  

- Det er svært at vurdere kvalitet, og selvom vi sætter krav til det, bliver det ikke overholdt. 

- Når et marked har kørt nogle år, kan vi tage en dialog omkring, hvordan vi kan udvikle det. Vi fører tilsyn med 

det, der bliver sat op, og det er Teknik- og Miljøforvaltningens opgave at kontrollere fremkommelighed og 

sikkerhed.  


